

*Ivan Hofman*

*The Council of Science and Culture of the Government of the Federal Peoples'  
Republic of Yugoslavia 1950–1953*

*– The Institution and its Archive Material –*

*Summary*

The Council of Science and Culture of the Government of the FPRY was founded in May 1950 within the framework of administrative measures aimed at the decentralization of state administration. The Council monitored and directed the work of republic institutions of education, science and culture, gathered and processed statistics relating to its field of competence, established and maintained contacts with scientific, educational and art institutions abroad and foreign cultural and scientific individuals. The documents created by the Council of Science and Culture of the Government of the FPRY are kept in the Archive of Yugoslavia as a special archive fund registered as file 317. The fund has been processed as archive material with its inventory. The significance of archive fund 317 is twofold: as it contains numerous files with documents from the period 1945 – 1950, it presents a precious source for the study of socialist realism and the agitprop culture, but also a source for monitoring the gradual changes in the cultural policy of the socialist Yugoslavia towards liberalization following the clash with the Informbureau.

*Иван Хофман*

*Совет по науке и культуре Правительства ФНРЮ 1950–1953*

*Учреждение и его архивный материал*

*Резюме*

Совет по науке и культуре Правительства ФНРЮ обоснован в мае 1950 года в составе административных мер с целью децентрализации государственного управления. Совет следил и направлял работу республиканских учреждений просвещения, науки и культуры, собирал и обрабатывал статистические сведения о явлениях из своего ведомства; восстанавливал и удерживал контакты с научными, образовательно-воспитательными и художественными учреждениями в загранице и иностранными культурными и научными работниками. Документы, которые возникли работой Совета по науке и культуре Правительства ФНРЮ, хранятся в Архиве Югославии как особый архивный фонд с номером 317. Фонд обработан и имеет инвентарную книгу. Значение архивного материала фонда номер 317

двойкий: будущий он содержит очень много досье и дел с документами из периода 1945–1950 гг., он представляет неизбежный источник для изучения социалистического реализма и агитпроп культуры, но представляет и источник для следования постепенных изменений в культурной политике социалистической Югославии в направлении либерализации, после конфликта с Информбюро.